
Alocució del President J. Laporte 

Sen yor President de la Reia 1 Academia de Farmacia, 
senyors Academics, sen yores i senyors, 

En primer lloc m'és plaent d'agrair la 
nombrosa concurrencia a aquest acte 
d'inauguració i de felicitar els guardo- 
nats amb els diversos premis que atorga 
la Keial Academia de Medicina de Ca- 
talunya. 

Enguany el discurs inaugural ha estat 
pronunciat pel nostre col.lega veterinari 
doctor Puchal que, d'una manera bri- 
Ilant, ens acaba de recordar la im- 
portancia que té la Ciencia Veterinaria 
en la salut humana. Tal com acaba de 
manifestar el conferenciant, els ali- 
ments d'origen animal (la carn, la llet i 
els ous) constitueixen elements fona- 
mentals d'una nutrició correcta i, en 
aquests darrers temps, s'han produit 
canvis quantitatius i qualitatius impor- 
tants en la seva oferta. Si, m'atreveixo a 
afegir, durant el segle passat I'incre- 
ment de la seva producció contribuí de 
manera remarcable a incrementar la re- 
sistencia a les infeccions, ara els canvis 
qualitatius que ens ha explicat el doctor 
Puchal poden ajudar-nos en la lluita 
que mantenim contra les malalties de- 
generatives. 

Voldria també felicitar el nostre Se- 
cretari doctor Tornos per la preparació i 
lectura de la Memoria que recull, d'una 
manera sistematica, les principals acti- 
vitats de la nostra institució. Tal com el1 

ha assenyalat les nostres activitats cien- 
tífiques se centren especialment en la 
celebració dels Col.loquis. Ja han estat 
publicats els textos referents a temes 
tan importants com I'ensenyament de 
la Medicina, els estupefaents, el proble- 
ma de I'envelliment, la competencia 
clínica, I'economia sanitaria i la pre- 
venció i predicció de les malaties. Estan 
en premsa els relatius als transplanta- 
ments, la nutrició i la responsabilitat 
medica. I tenim programats per aquest 
curs els dedicats al cancer, a la bioetica 
i al problema dels metges interns i resi- 
dents (MIR), temes tots ells d'una gran 
transcendencia i d'un elevat interes ge- 
neral. Aquesta creiem que ha d'ésser, 
fonamentalment, la missió de I'Acade- 
mia: exposar els seus punts de vista so- 
bre els problemes sanitaris actuals tot 
contribuint al manteniment i, si és pos- 
sible, la millora de I'estat de salut de la 
nostra població. 

Altrament, i pel que fa a les activitats 
programades per aquest curs, voldria 
remarcar que, entre altres coses, comp- 
tem en dedicar una sessió d'homenatge 
a la memoria del gran cirurgia Josep 
Trueta, adherint-nos així a la iniciativa 
del Col.legi de Metges de dedicar-li 
I'any 1997 en que s'escau el centenar¡ 
del seu naixement. 



Les activitats de IIAcademia reque- 
reixen, obviament, la disposició de fons 
suficients. I ens calen també recursos 
per a poder prosseguir els plans de mi- 
llora del nostre edifici. Ates que -com 
ja ha assenyalat el Secretari- les sub- 
vencions de les diverses institucions 
han estat retallades, amb motiu de les 
obligades restriccions pressupostaries, 
el Ple va aprovar participar en la consti- 
tució d'una fundació I'objectiu de la 
qual sera, segons indiquen els seus Es- 
tatuts, "contribuir a I'estudi i la recerca 
de les ciencies mediques i, d'una ma- 
nera especial, a donar suport a la Reial 
Academia de Medicina de Catalunya". 

En aquest sentit m'és plaent d'infor- 
mar que ja es disposa del capital neces- 
sari, així com d'un preinforme favora- 
ble de la Direcció General de Dret i 
Entitats Jurídiques. La nostra primera in- 
tenció era la de batejar amb el nom 
dlAntoni de Gimbernat aquesta funda- 
ció pero en ésser advertits, per I'esmen- 
tada Direcció General, de I'existencia 
d'una altra fundació amb el mateix 
nom, constituirem la fundació amb el 
nom, no menys il.lustre, de Pere Virgili. 
Aquest acte de constitució se celebrara, 
esperem, dintre el mes de febrer. 

Una Comissió delegada de la Junta, 
per acord del Ple, esta treballant en 
I'elaboració d'uns nous Estatuts, amb el 
corresponent Reglament, més adaptats 
a la circumstancia actual. Esperem po- 
der sotmetre ambdós textos a la consi- 
deració, i eventual aprovació, del Ple i 
de I'autoritat competent en el curs d'a- 
quest trimestre. 

Tal com el Secretari ja ha assenyalat, 

han ingressat cinc nous academics nu- 
meraris en el transcurs de 1996. Amb 
aixo la nostra Reial Academia ha arri- 
bat als cinquanta academics actius a fi 
d'any per primera vegada en la seva 
historia. Malauradament la inesperada 
perdua del company Manuel Carreras 
Roca, ocorreguda fa pocs dies -i a qui 
voldria recordar sentidament en el curs 
d'aquest acte- fa que en els moments 
actuals siguem quaranta-nou numera- 
ris, xifra que enguany s'incrementara, 
sens dubte, sensiblement. 

Voldria, finalment, expressar el desig 
de la Junta, que m'honoro en presidir, 
de donar entrada a aquesta casa a com- 
panys, numeraris i corresponents, no 
solament de la capital sinó també de 
diverses comarques catalanes per tal de 
donar tot el sentit al nom actual de la 
nostra entitat. També ens sembla im- 
portant prestigiar com es mereix el títol 
d'academic corresponent i, en aquest 
aspecte, em plau anunciar que el pro- 
per dia 18 de febrer celebrarem la ses- 
sió d'entrada de tres nous correspo- 
nents elegits pel Pie que seran ratificats 
després de la presentació de sengles 
comunicacions. Tal com ja he manifes- 
tat en altres ocasions, és evident que la 
constant renovació i rejoveniment dels 
nostres rengles ens ha de permetre dur 
a terme la nostra tasca encara amb més 
eficacia. 

En aquesta confianca em complau, 
en nom del Molt Honorable President 
de la Generalitat, declarar inaugurat el 
curs 1997 de la Reial Academia de Me- 
dicina de Catalunya. 


